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سیامک انصاری کارگردان شد

سیامک انصاری که چند وقتی از تلویزیون فاصله 
گرفته بود، قرار است به زودی در مقام کارگردانی، به 
تلویزیون برگردد. خبر  حضور دوباره او در تلویزیون 
آن هــم به عنوان کارگــردان از ســوی غلامرضا 
الماسی، قائم مقام سیمافیلم که چند صباحی قبل 
 مسئولیت گروه فیلم و سریال شبکه پنج سیما را 
برعهده داشت، اعلام شده است:  »سیامک انصاری 
قرار بود در ابتدا کاری با شبکه  پنج انجام دهد که 
بحث کار دیگری در سیمافیلم پیش آمد که این کار 
هم فضای طنز دارد. تکلیف این کار هم هنوز کاملا 
روشن  نشده و به محض سر و سامان گرفتن موضوع 
تهیه کنندگی و مباحث مالی، سریال طنز جدید 
سیمافیلم با کارگردانی این بازیگر  نام آشنای سینما 

و تلویزیون آغاز خواهد شد .  « 

داد
روی

پولاد امین| وقتی یکــی از خبرنــگاران قدیمی عرصه 
موسیقی در توییتر نوشت که »با اعلام رســمی، از این پس 
تبلیغات پیامکی )ستاره فلان مربع( به طور کامل در برنامه های 
صداوسیما ممنوع شد و هیچ برنامه تلویزیونی مجاز به این گونه 
تبلیغات نیست. برنامه های روی آنتن تا اتمام این سری مجاز 
به استفاده از این تبلیغات هســتند و در دوره جدید ملزم به 
حذف این نوع تبلیغاتند« به نظر می رسید که چنین ممنوعیتی 
شایعه ای بیش نباشد. هرچه باشد در این چند وقت اخیر این 
سامانه ها اسپانســر تقریبا تمام برنامه های تلویزیون بوده اند. 
نباید فراموش کــرد که همین چند وقت پیــش یکی از این 
شرکت ها که به نام توسکا شــناخته می شود، مدعی شده بود 
که هزینه کامل ساخت ۷۹ برنامه تلویزیونی ازجمله برنامه های 
پربیننده ای چون خندوانه ، برنده باش، کودک شو، فرمول یک، 
نود، حالا خورشید، به خانه برمی گردیم، عصر جدید، تب تاب، 
ماه عســل، ستاره ســاز، فوتبال های داخلی و خارجی و... را 
می پردازد و بنابراین حذف ستاره- مربع ها می توانست به معنای 

قطع کردن منابع رزق اغلب برنامه های تلویزیون باشد. 
 اما خیلی زود معلوم شــد که این شــایعه واقعیت دارد و 
»ســتاره- مربع«ها از این پس جایی در صداوسیما نخواهند 
داشت. عامل حذف این کدهای دستوری هم جایی نبود مگر 
خود شرکت توسکا؛ که بعد از رسوایی پیش آمده در نظرسنجی 

جشــنواره جام جم در بیانیه ای عنوان داشت که »تبلیغ 
خدمات ارزش افزوده از حیطه فعالیت های این شرکت 
خارج و در کوتاه مدت محــدود به برخی برنامه هایی 
خواهد بود که تولید و ســاخت آنها از قبل جهت ایام 
نوروز صورت گرفته اســت.« این بیانیــه بعد از آن که 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به این که 
»ستاره - مربع ها تبدیل به قمارخانه های 

آنلاین شده اند« از صداوسیما بابت در 
اختیار قــرار دادن تمام ظرفیتش به 
این کدهای دســتوری انتقاد کرد، 

صادر شد.
 امــا خیلــی وقت بــود که 
معلوم بود اتفاقی در این زمینه 
رخ خواهد داد. یعنی درســت 
از زمانی کــه مشــكلات مالي 

صداوسیما باعث اتخاذ روش هایی 

جدید براي درآمدزایي از تبلیغات شــده؛ و این نیز باعث شده 
بود تلویزیون یک سره به تسخیر ستاره- مربع ها درآید، انتقادات 
تندوتیز و واکنش های پررنگی در این مورد مطرح شــده بود. 
به خصوص در ماه های اخیر که تقریبا همه مجری های تلویزیون 
مجبور شده بودند به تبلیغ برای اپلیکیشن های پرداخت مالی؛ 
حتی عادل فردوسی پور هم به اجبار وارد این بازی شده بود و 
این نشان می داد گستره نفوذ این سامانه ها تا کجا رسیده است.

 در واکنش به چنین نفوذی بود که تحرکات مخالفان این 
شیوه درآمدسازی در ماه های اخیر شــدت گرفت. وقتی در 
حوالی نوروز امسال یکی از رســانه ها خبر داد که چند تن از 
مراجع تقلید همچون آیت الله مکارم شیرازی، آیت الله نوری 
همدانی و آیت الله شــبیری  زنجانی درآمد حاصل از ستاره- 
مربع ها را جایز ندانسته اند؛ معلوم شد که مخالفان این رویه برای 
متوقف کردن روند نفوذ ستاره- مربع ها پاشنه ها را ورکشیده و 

آستین ها را بالا زده اند. 
 اما این که چگونه این کدهای دستوری زیر ذره بین رفتند، به 
ماجرای تقلبی که در رأی گیری جشنواره جام جم علیه عادل 
فردوسی پور انجام شــد، بازمی گردد. بعد از افشای این ماجرا؛ 
زمانی که محمدجواد آذری جهرمی در توییتی دستکاری آرای 
مردم را تأیید کــرد و در ادامه هم خبر داد که مقصر این اتفاق 

شناسایی شده و در اختیار مراجع ذیصلاح قرار گرفته است، 
برخورد با کدهای دســتوری که تا همین اواخر در تلویزیون 
جولان می دادند، کلید خورد. ماجرایی که با انتقادات گسترده 
چهره های سیاســی و فرهنگی مختلف به رویه صداوسیما و 
تشبیه روند پولسازی این شرکت ها به بلیت های بخت آزمایی 

پیش از انقلاب تشدید و تسریع شد.
 حالا این که سرنوشــت بســیاری از برنامه های پربیننده 
تلویزیون چه خواهد شــد؛ موضوعی است که تا چندی دیگر 
مشخص می شود. البته گفته شــده که برنامه های روی آنتن 
تا اتمام این سری مجاز به استفاده از این تبلیغات هستند، اما 
این که این برنامه ها در سری های آتی شان برای درآمدسازی 
باید به چه راهی روی آورند، موضوعی  است که می تواند آینده 

شماری از برنامه های تلویزیون را با تردید مواجه کند. 
 البته مروری حتی گذرا بر برنامه های تلویزیونی در روزهای 
اخیر نشان از تغییر سیاســت های اسپانسرینگ برنامه های 
تلویزیون دارد. آنهایی که در تعطیلات نوروز برنامه ها را دنبال 
کرده اند، می توانند گواهی دهند که در برنامه هایی که به تازگی 
ساخته شده، ستاره- مربع ها جای خود را به اپلیکیشن روبیکا 
داده اند. این خود البته انتقادات دیگری را به وجود آورده است. 
درواقع منتقدان این قضیه معتقدنــد که جایگزینی روبیکا 
با ســتاره- مربع های معروف نشــان از این دارد که مدیران و 
مسئولان مالی صداوسیما از کمترین خلاقیتی در زمینه 
درآمدسازی بی بهره اند و تنها قادر به تکرار آموخته ها 
و راه های آزموده شده هســتند. چنین می شود که 
می بینیم با افزایش انتقادات به سیطره ستاره- مربع 
تنها اتفاقی که رخ می دهد جایگزینی روبیکا با کدهای 
دستوری است. یعنی؛ تا دیروز تلویزیون پر 
بود از »ستاره فلان مربع« و امروز هم 
همان روند را شاهدیم و تنها تغییری 
که رخ داده جایگزینی روبیکا با آن 
کدهاســت. کافی ا ست کانال ها 
را مرور کنیم تا ببینیم خداداد، 
رامبد جــوان، میثاقی، پژمان 
بازغی و ده ها چهره و برنامه ساز 
دیگر چگونــه روزی چندبار 
ایــن اپلیکیشــن را تبلیغ 

می کنند.

با حذف »ستاره- مربع« ها از تلویزیون سرنوشت برنامه های محبوب به کجا ختم خواهد شد؟

گلزار، علیخانی، رامبد  و  مدیری در راند آخر!

برنامه میثاقی با نود چه تفاوتی داشت؟

 کم هیجان، بی چالش و پراسترس
 نظر حسین علیزاده 

درباره سیل در ایران 

شهروند| حسین علیزاه در حاشیه کنسرت جدید خود 
در شهر لیون درباره ســیل در شهرهای ایران با یورونیوز 
صحبت کرده است. او در صحبت های خود از تفاوت وضع 
آب و هوایی ایران و شهرهای اروپایی گفته است: »وقتی 
می گویم ایرانی هستم، خودم را نه فقط اهل تهران بلکه 
اهل همه  جای ایران می دانم. در سفرهایم به اروپا می دیدم 
که وقتی باران می بــارد، اروپایی ها ناراحت می شــوند، 
چون منتظر آفتاب هستند، اما ما که از ایران می آمدیم، 
خوشحال می شدیم که باران می آمد. بهار امسال پرباران 
بود اما مســأله این اســت که ما که تا این حد از طبیعت 
انتظار و به آن اعتقاد داریم و از آن صحبت می کنیم، چقدر 
لیاقت استفاده از آن را داریم؟ وقتی طبیعت به انسان لطف 
می کند، آدمی باید ظرفیت استفاده از آن را داشته باشد.« 
علیزاده در بخش دیگری از حرف های خود درباره خواننده 
محوربودن موسیقی ایرانی و چگونگی آشتی دادن مخاطب 
عام با این گونه از موسیقی توضیح داده است: »مسأله فقط 
توجه کردن یا نکردن به خواننده  محوری نیست. باید دید 
چه نوعی موسیقی  به وجود می آوریم و این موسیقی باید 
بتواند بیان خودش را داشته باشد. هرچقدر شنونده آشناتر 
با موسیقی داشته باشیم، کمتر نیاز داریم موسیقی خود را 
با چیزی ترکیب کنیم. موسیقی ما باید خود را از خواننده 
و شعر مستقل می کرده تا زبان خود را داشته باشد. یکی 
از مســائلی که باید روی آن کار بشود و البته می شود، آن 
اســت که هر هنری تا چه حد می تواند به شکل مستقل 
خود را بیان کند. در زمان های مختلف جامعه ایرانی با بالا 
و پایین رفتن بار فرهنگ، این نکته نیز در نوسان بوده است. 
الان دوباره به خواننده  محوری بازگشته ایم و در بسیاری از 
کشورهایی که موسیقی در آنها به صورت مستقل توسعه 
پیدا نکرده، بیشتر در بند ترانه ، شعر و خواننده است، حال 
آن که این بخشــی از موسیقی است و همه آن نیست. در 
دنیایی که موســیقی در آن بلوغ پیدا کرده، هر دو گونه 
موسیقی سازی و آوازی به شــکل برابر و متوازن حضور 
دارند.« آن طور که او گفته، موسیقی ایرانی در دنیا اهمیت 
زیادی پیدا کرده اســت: »امروز جشنواره مهمی نیست 
که موســیقی ایرانی در آن اجرا نشود و در چهار پنج دهه 
اخیر موسیقی ما در منطقه خودمان از همه فعال تر بوده 
است. جالب اســت که غربی ها هم در این زمینه متحول 
شده اند و اگر می خواهند موسیقی جامعه دیگری را تجربه 
کنند، به طرف آن می آیند و به آن سر می زنند. حال آن که 
همیشه این رابطه یک طرفه بوده، یعنی اگر با هندی ها یا 
غربی ها کار کردیم، موســیقی ما بود که شکل موسیقی 
آنها را به خود می گرفت و آن موســیقی غالب بود. اخیرا 
تجربه خوبی با گروه موسیقی »تریوی رامبراند« در هلند 
داشتم. گروهی که موسیقی جاز و کلاسیک را همزمان کار 
کرده اند. آنها وقتی بناست موسیقی ایرانی کار کنند، حتی 
پیانیست شان کوک ساز خود را به ربع پرده تغییر می دهد 

و آنها تم های ایرانی را کار می کنند.«

هیجان انگیز

بخشی از عواید بلیت فروشی های  کنسرت کیهان کلهر در اسفندماه به مردم سیل زده گلستان اهدا 
می شود؛ بنابراین کسانی که در اسفندماه بلیت کنسرت شهر خاموش را خریداری کرده اند، در این امر خیر 
سهیم هستند. این تنها خبر خوش کیهان کلهر نیست، او کنسرت شهر خاموش و کوارتت »مینیاتور« 
را برای دو شــب دیگر هم تمدید کرده است و علاقه مندان برای خرید بلیت این کنسرت می توانند روز 
چهارشنبه، 21 فروردین ماه رأس ساعت 15 به سایت تیوال مراجعه کنند. البته سلسله کنسرت های شهر 

خاموش در تابستان امسال نیز در تهران و سپس در شهرستان ها روی صحنه خواهد رفت. 

 کمک
  کیهان کلهر د ر
»شهر خاموش«  
به سیل زدگان

ره
چه

بازگشت تحلیل فنی با حاج رضایی!
کسانی که مشــتری پروپاقرص برنامه نود بودند، می دانند 
که چندسالی بود که عادل فردوســی پور دیگر از کارشناس 
فنی برای بررسی بازی های لیگ برتر استفاده نمی کرد و تنها 
کارشناسان داوری پای ثابت این برنامه بودند، اما برنامه فوتبال 
برتر که بــا اجرای میثاقی به بررســی بازی های لیگ مربوط 
می شود، بر مبنای حضور کارشناسان فنی روی آنتن می رود. 
بعد از دربی 89 این اتفاق رخ داد و این هفته بار دیگر با حضور 
امیر حاج رضایی، فوتبــال برتر به تحلیل فنی بازی های لیگ 

پرداخت؛ روشی که به اعتقاد برخی منسوخ شده است.
نوآوری در کارشناسی داوری

شاید تنها نوآوری برنامه فوتبال برتر استفاده از 3 کارشناس 
داوری برای بررسی اشتباهات داوری بازی های لیگ برتر بود. 
دوشنبه شب درحالی  که رضا غیاثی در برنامه حاضر بود و روی 
صحنه های مشکوک نظر می داد، نظرات محسن ترکی و سعید 
مظفری زاده هم به صورت زیرنویس اعلام می شــد تا حداقل 
جمع بندی روی تمامی صحنه ها با اســتفاده از 3 کارشناس 

صورت بگیرد. 
آرام، بدون جنجال و حاشیه!

شاید مهمترین تفاوتی که برنامه فوتبال برتر را با نود متمایز 
می کند، فضای آرام و بدون جنجالی اســت که در این برنامه 
حاکم شده و گویا جزو سیاست های مجری و تهیه کننده آن به 
شمار می رود. هرهفته وقتی علاقه مندان به فوتبال پای برنامه 
نود می نشســتند، منتظر یک جنجال جدید و شفاف سازی 
درباره ابهام های فوتبال بودند. همین باعث می شد تا خیلی از 
مسئولان، مربیان و حتی بازیکنان روی خط بیایند و با یکدیگر 
مناظره کنند. این اتفاق که به یکــی از جذابیت های ویژه نود 
تبدیل شده بود، در برنامه فوتبال برتر جایی ندارد. در این برنامه 
خبری از چالش نبود، اگرچه در یک مورد حاج رضایی از نحوه 
تقسیم تبلیغات محیطی سازمان لیگ به باشگاه ها انتقاد کرد 

و سعید فتاحی برای پاسخ دادن به این انتقاد روی خط آمد و 
توضیحاتی را ارایه داد. 

گوشی بازی به سبک عادل
برنامه نود هر چقدر جلوتر می رفت، گوشــی هایی که روی 
میز عادل فردوسی پور قرار می گرفت، تعدادش بیشتر می شد 
و این همیشه یکی از سوژه های مخاطبان این برنامه بود. این که 
در حین برنامه افرادی که اسمی از آنها برده یا نکته ای درباره 
تیمشان مطرح می شد، می توانستند از طریق پیامک حرف 
خود را به گوش عادل برسانند تا او نیز روی آنتن زنده این نکته 
را اعلام کند. محمدحسین میثاقی نیز به سبک عادل روی آنتن 
زنده بارها به گوشی خود خیره شد و مشخص بود که با افرادی 
همزمان با اجرای برنامه در ارتباط است و حتی پیام برخی از 
آنها را برای مخاطبان خواند. البته باید به این نکته هم اشــاره 
کرد که میثاقی دوشنبه شــب این هفته شادابی همیشگی را 

نداشت؛ اتفاقی که شاید حاصل  حرف و حدیث های فراوان در 
شبکه های اجتماعی در روزهای اخیر بود. 

کمبودهایی که به چشم می آید!
برنامه فوتبال برتر هنوز فاصله زیادی از نظر ســخت افزاری و 
نرم افزاری تا رسیدن به سطح نود دارد. مثلا در بخش کارشناسی 
داوری، فردوسی پور از یک ال سی دی افقی استفاده می کرد که 
توقف فیلم روی آن در اختیار خودش بود. نود از یک نمایشــگر 
بزرگ روی دیوار استفاده می کرد که خیلی از آمارها و آنالیزهای 
خود را روی آن نمایش می داد. فوتبال برتر اما در همان استودیوی 
قبلی اجرا می شود و از این امکانات برخوردار نیست؛ ضمن این که 
میثاقی و عوامل این برنامه هنوز گزارشگر اختصاصی برای این 
برنامه درنظر نگرفتند. در واقــع مصاحبه اختصاصی با دوربین 
برنامه فوتبال برتر برخلاف نــود صورت نمی پذیرد و این برنامه 
صرفا به پخش خلاصه بازی ها و نشست خبری مربیان می پردازد. 

شهروند| اولین دوشنبه بعد از نوروز طی 2دهه اخیر زمان استارت برنامه نود در  سال جدید بود، اما در  سال 98 و دقیقا در همین زمان برنامه ای دیگر با مجری دیگری 
روی آنتن رفت تا همه به مقایسه این 2 برنامه در روزهایی که تب حمایت از عادل فردوسی پور داغ شده، بپردازند. فوتبال برتر که در سال های اخیر صرفا به پخش 
مسابقات داخلی اختصاص داشته، با تعطیلی نود سیاست جدیدی را در پیش گرفته و یک روز در هفته به تحلیل بازی های لیگ برتر می پردازد؛ اتفاقی که شاید از 

چند سال قبل در برنامه شب های فوتبالی شبکه ورزش هم دیده می شود، اما میثاقی سعی کرده بود چند آیتم ویژه هم به برنامه خود اضافه کند. 

ون
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ت
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هر کسی که در خانه شما 
حضور دارد باید بداند هنگام 
وقوع زلزله چه اقدامی انجام 

دهد حتی اگر شما موقع وقوع 
حادثه آنجا نباشید.

تراکتورسازی قهرمان لیگ برتر شد!

سایت باشــگاه تراکتورســازی در اقدامی قابل توجه 
جدول رده بندی را طوری منتشــر کرده که این تیم در 
صدر قرار دارد؛ مسئولان رسانه ای این باشگاه نتایج تیم 
خود را به طور کامل محاســبه کرده اند و چند بازی اخیر 
پرسپولیس، سپاهان و استقلال را در جدول لحاظ نکردند 
تا تیم تبریزی در صدر جدول قرار داشــته باشد؛ به نظر 
می رسد تراکتوری ها از حالا خودشان را قهرمان لیگ برتر 
می دانند و حتی نمی توانند قبول کنند در فاصله 6 هفته 
مانده به پایان مســابقات تیم های دیگر فاصله نزدیکی 
با تیم شان داشته باشند. باید دید آیا این موضوع عمدی 

صورت گرفته یا این که یک اشتباه سیستمی است.

خبر

بهنوش طباطبایی: »من 
از آغاز فعالیت هایم و از همان 
17-18 سال پیش پیشنهاد 
تبلیغاتی داشــتم و در یک 
دوره ای هم داشــتم به این 
حوزه ورود می کردم و اتفاقا پیشنهادی که داشتم 
هم از سوی یک برند پوشاک بود )سال 82( اما آن 
زمان کلا تبلیغات برای بازیگرها ممنوع شد. بعد از 
آن این مسیر فقط برای آقایان بازیگر باز شد و جدیدا 
هم برای خانم هــا. فکر می کنم مــن اولین خانم 
بازیگری باشم که در این سطح تبلیغات محیطی به  

عنوان مدل فعالیت کرده ام.«

جهانبخش:  علیرضــا 
»کایل واکر در جریان بازی بد 
و بیراه می گفت و فحاشــی 
می کرد؛ از دستم شکار بود و 
 می گفت خیلی دوست دارد 
اطراف او بمانم! نمی دانم می خواست جبران کند یا 
نه؛ به بچه ها گفتم اگر نیمــه دوم در  بازی می ماند، 
کاری می کردم تا اخراج شود چون عصبی شده بود؛ 
او فحاشی می کرد ولی من می خندیدم و به  همین 
خاطر عصبی تر می شــد؛ به نظرم اگر در نیمه دوم 
می ماند، کارت زرد دوم را می گرفت و اخراج می شد. 
آن  حرکت)ضربه سر واکر( را در بازی متوجه نشدم، 
اما هم تیمی ها یا کسانی که در بیرون از مسابقه دیدم، 
گفتند چرا  خودت را زمین نینداختی یا اگر واکنش 
نشــان می دادی، واکر اخراج می شد ولی واقعا چون 
ضربه ای به من نخورد،  نخواستم تمارض انجام دهم.« 

هدیه بازوند:  »با این تعبیر 
که فضای »نون.خ« مردانه 
است، مخالفم و به نظر من 
ســریال به دو وجه تقسیم 
می شــود، فضای مردانه و 
فضای خانوادگی که هــر کدام با وجود تفاوت های 
زیادی که با هم دارند، به نوبه خود خاص و تماشایی 
هستند و آقای آقاخانی به این دو وجه کاملا به یک 
اندازه اهمیت می داد و اصراری به مردانه نشان دادن 

ماهیت سریال نداشت.«

حجــازی:   آتیــا 
»هجمه هایی که از سال 86 
برای پدرم ایجــاد کردند، 
شامل همه هواداران نبود، اما 
یکسری از  تماشاگران علیه 
مرحوم پورحیدری، پرویز مظلومی و دیگر مربیان 
شعار دادند. چرا هر کسی به استقلال می آید،  فحش 
می خورد؟ این چه رسمی است؟ مگر نمی گوییم 
اســتقلال باشــگاه بزرگــی در ایــران اســت و 
شخصیت های  بزرگی طرفدار این تیم هستند؟ پس 
این رفتارها چه معنایی دارد؟ استقلال هوادار لات و 
بی شخصیت نمی خواهد  که با یک شکست فحاشی 
کند. اســتقلال صد ســال دیگــر این هــوادار را 

نمی خواهد. آقایان! از اطراف تیم دور شوید. «

 برنامه جدید دوشنبه شب ها با دستمایه نود روی آنتن می رود و با وجود برخی خلاقیت ها اما برای رسیدن به آن سطح راه طولانی ای در پیش دارد 


